
 

 

 
 
 
 College van Gedeputeerde Staten 
 statenbrief 
  
 
Aan Provinciale Staten 
Statencommissie Milieu en Mobiliteit 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

DATUM 12-9-2019 REFERENTIE H.W. de Jonge 
 
ONS NUMMER 

81F86D5A  
DOORKIESNUMMER 

06-51583928 

 
NUMMER PS 

2019MM150  
E-MAILADRES 

henrike.de.jonge@provincie-utrecht.nl 

 
BIJLAGE 

Kwartaalrapportage 
Werkend 
Tramvervoerssyteem 
Uithoflijn april – juni 2019 

 
PORTEFEUILLEHOUDER 

Schaddelee 

 
 
 
Onderwerp Statenbrief: 
Actuele ontwikkelingen bij de tweede Kwartaalrapportage 2019 Werkend Tramvervoerssysteem Uithoflijn 
 
Voorgestelde behandeling:  
ter informatie 
 
Geachte dames en heren, 
 
 
Inleiding 
Hierbij ontvangt u de tweede Kwartaalrapportage Werkend Tramvervoerssysteem Uithoflijn over 2019. Sinds de 
peildatum van deze rapportage, 30 juni 2019, hebben zich in ons project diverse ontwikkelingen voorgedaan waar 
we u in deze brief over informeren. Zo heeft de Stuurgroep Uithoflijn een nieuwe stuurplanning vastgesteld waar 
we u over informeren. Tussentijds hebben we u nader geïnformeerd over een aantal zaken die tijdens de 
testritten naar voren zijn gekomen en die de datum van ingebruikname hebben beïnvloed. In aansluiting op de 
informatiebijeenkomst voor Provinciale Staten en Gemeenteraad d.d. 18 juni 2019 bent u schriftelijk op de hoogte 
gehouden over de voortgang van het proefbedrijf Uithoflijn in onze brieven van 28 juni en 16 juli 2019. 
 
 
Essentie / samenvatting: 
Tijdens de informatiebijeenkomst op 18 juni hebben we u een uitgebreide toelichting gegeven op de 
voorbereiding voor de start exploitatie van tram 22 en dan met name over de technische onvolkomenheden die 
we in het test- en proefbedrijf zijn tegengekomen. De Stuurgroep Uithoflijn heeft begin juni besloten om zes 
voorwaarden te stellen aan ingebruikname. Zoals we u in onze brief van 16 juli gemeld hebben, is het niet gelukt 
om aan alle voorwaarden te voldoen. Er waren nog teveel storingen in het beveiligingssysteem die ondermeer de 
AHOB Koningsweg aanstuurt en het automatisch inleggen van rijwegen voor de wissels. Hierdoor is het rijden 
van een robuuste dienstregeling om op 29 juli van start te kunnen gaan niet haalbaar is gebleken.  
 
Afgelopen periode is gewerkt aan een nieuwe stuurplanning, die er op gericht is om - conform hoofdlijnenplanning 
- uiterlijk 16 december 2019 te kunnen starten met de exploitatie van tram 22. Uitgangspunt van de planning is 
om te starten met in ieder geval een dienstregeling van 6x per uur per richting (helft benodigde 
vervoerscapaciteit) en zodra dit mogelijk is, op te schalen naar 12x per uur per richting (benodigde 
vervoerscapaciteit). Zolang tram 22 nog niet met de benodigde vervoerscapaciteit rijdt, zijn er aanvullend 
rechtstreekse busritten tussen Utrecht Centraal en Utrecht Science Park. Hierover zijn afspraken gemaakt met 
vervoerder Qbuzz. 
 
Dat we niet zeker weten of we medio december al met de benodigde capaciteit kunnen rijden, heeft vooral nog te 



 

  

 

maken met de veelvuldige stroringen aan assentellers (onderdeel van het beveiligingssysteem van Bombardier), 
die de besturing van wissels en slagbomen mogelijk maken. In de informatiebijeenkomst en in onze brief van 28 
juni hebben we ook melding gemaakt van problemen met het automatisch inleggen van rijwegen om de wissels in 
de juiste stand te zetten. Deze technische beperking is inmiddels grotendeels verholpen en de verwachting is dat 
deze in de komende maanden geheel weggenomen wordt. Verderop in deze brief gaan we uitgebreid op deze 
ontwikkelingen in.  
 
Omdat we voor het inzetten van de tram nu nog teveel technische beperkingen hebben en we mede van een 
externe partij afhankelijk zijn om deze beperkingen weg te nemen, hebben we diverse alternatieven onderzocht. 
Zo hebben we onderzocht of we met alternatieve systemen de AHOB kunnen aansturen, of zelfs de AHOB 
geheel zouden kunnen wegnemen door met een lagere snelheid te rijden en het verkeer te regelen met enkel 
verkeerslichten, zoals we dat ook bij andere kruisingen doen. Het blijft echter de voorkeur houden om de huidige 
besturingssystemen volledig operationeel te krijgen. Bovendien kunnen we nog een aantal beheersmaatregelen 
nemen die minder ingrijpend (en tijdrovend) zijn. In de afgelopen periode zijn de assentellers door Bombardier 
voorzien van nieuwe firmware. Sindsdien is het aantal storingen aanmerkelijk afgenomen, maar nog niet in 
voldoende mate. Met deze nieuwe firmware hebben we de afgelopen weken uitgebreide testen uitgevoerd. Die 
testen hebben inzichtelijk gemaakt wat naar alle waarschijnlijkheid de oorzaak is van de resterende storingen. Dat 
zijn er meerdere, maar allemaal van dien aard dat tijdig een oplossing kan worden gerealiseerd. Zo wordt de 
afwatering verbeterd, van en rondom de ondergrondse dozen waarin de assentellers zitten. De apparatuur 
functioneert naar het zich laat aanzien nu voldoende stabiel om het programma van het proefbedrijf af te kunnen 
ronden. We rijden komende tijd dan ook weer robuustheidsproeven met een oplopende frequentie. 
 
Op advies van de Adviesraad Tram werken we ook een terugvaloptie uit, waarbij we gebruik kunnen maken van 
een alternatief systeem voor de aansturing van de AHOB. In de loop van de komende 2 maanden wordt duidelijk 
of we van start kunnen met de Bombardier assentellers (voorkeur) of tijdelijk gebruik zullen maken van het 
alternatief. Op deze manier zetten we er alles op in om 16 december 2019 van start te gaan met tram 22. Dit is 
ook uitgangspunt in het Vervoerplan 2020 dat medio september aan Gedeputeerde Staten zal worden 
voorgelegd. 
 
 
Voortgang en actualiteiten 
 
Verlengd proefbedrijf, rijden onder testregime 
Het proefbedrijf is verlengd tot start exploitatie. Niet alleen voor het materieel en de infrastructuur is het belangrijk 
om te blijven rijden (zgn. conditioneringsritten), maar ook voor de trambestuurders en de omgeving. We rijden dus 
nog regelmatig instructieritten en testritten.  
De laatste week van juli en de laatste twee weken van augustus hebben we vooral testritten gereden met een 
nieuwe versie firmware in de assentellers.  
Komende weken gaan we weer robuustheidsritten rijden en gaan we de frequentie stapsgewijs opvoeren van 6x 
naar 12x per uur per richting. Tevens zullen we steeds vaker in plaats van met enkele tramstellen gaan rijden met 
dubbele tramstellen.  
 
Stand van zaken technische issues en restwerkzaamheden 
Zoals we eerder in deze brief hebben aangegeven, is verreweg de belangrijkste beperking die de start van de 
exploitatie nog in de weg staat het veelvuldig voorkomen van storingen in de assentellers. Er zijn grofweg twee 
problemen opgetreden, namelijk vocht (afwatering) en warmte (koeling). In het gebruik komt een aantal fouten in 
de programmering van de elektronica aan het licht, die de leverancier met ‘firmware-updates’ verhelpt. Het in 
storing gaan bij warmte is daar één van. De updates van de firmware moeten gecertificeerd worden (beproefd in 
laboratorium, gedocumenteerd, getest in veilige omgeving) en dat kost tijd. Ook moet de afwatering rondom een 
aantal van deze railboxen verbeterd worden, dat is inmiddels in gang gezet. Wellicht is een aantal storingen het 
gevolg van eerder opgetreden waterschade. Die moeten we één voor één achterhalen en oplossen. Daar zijn we 
nu mee bezig. 
 
Afgelopen maand hebben we testen uitgevoerd met de nieuwste versie firmware van Bombardier die momenteel 
gecertificeerd wordt voor gebruik in openbare ruimte. De eerste testresultaten geven aan dat het aantal storingen 
aanmerkelijk afgenomen is, waardoor we nu kunnen werken aan het wegwerken van de  meer incidentele 
storingen. Ondertussen zorgen we altijd dat de veiligheid niet in het geding is. Daarom staan er tijdens het testen 
verkeersregelaars stand-by bij de AHOB Koningsweg, om verkeersregels te handhaven op het moment dat de 
slagboom in storing raakt en dicht staat. Zodra we weten dat we kunnen vertrouwen op de assentellers, of een 
andere beheersmaatregel hebben genomen (bijvoorbeeld snelheid verlagen), verdwijnen ook de 
verkeersregelaars en gaan we de frequentie van de trams verder opvoeren om de robuustheid te beproeven. 
 
In de afgelopen periode hebben we de problemen met het automatisch inleggen van rijwegen (wisselsturing) 
grotendeels opgelost. Om ook de laatste verstoringen eruit te halen, vervangen we de transponders onder alle 
trams. Deze transponders communiceren met lussen in de trambaan. De gebruikte transponders blijken in de 
situatie van de Uithoflijn minder geschikt. Ze worden vervangen door een ander type waarvan is vastgesteld dat 



 

  

 

deze wel goed communiceert. Ook wordt een aantal extra detectielussen aangebracht bij de wissels nabij P+R 
Science Park en Utrecht Centraal Centrumzijde om het systeem te optimaliseren voor gebruik in deze drukke 
omgevingen. Deze maatregelen worden de komende weken uitgevoerd. 
 
Ten aanzien van de zwerfstromen in Utrecht Science Park hebben we in overleg met de Uithofpartners een 
second opinion laten uitvoeren. Hieruit blijkt dat er hoogstwaarschijnlijk sprake is van ‘lekstromen’ van de 
trambaan. Deze proberen we zoveel mogelijk te beperken, om zo min mogelijk overlast voor de naastgelegen 
onderzoekslaboratoria te veroorzaken. Dat doen we door mogelijke stroomgeleiders (kabels, mantelbuizen) weg 
te nemen of minder aantrekkelijk te maken voor de zwerfstroom. In oktober verwachten we meer zicht te hebben 
op mogelijk aanvullende maatregelen, waarover we in overleg met onze partners in het Utrecht Science Park 
zullen gaan. Eerder is al gemeld dat deze problematiek de start exploitatie niet in de weg staat. 
 
Laatste CAF 33-meter tram geleverd en geaccepteerd 
Tot en met het tweede kwartaal van 2019 zijn alle (in totaal 27) 33m tramvoertuigen in goede orde afgeleverd bij 
de remise en op 19 juli 2019 is de 27e en laatste tram geaccepteerd door de provincie. Dit betekent dat alle trams 
voor de Uithoflijn overgedragen en in beheer genomen zijn door de provincie. 
 
Toegankelijkheid van de tram  
De keuze voor ruime lagevloerstrams en goed toegankelijke perrons is in 2014 gemaakt om een comfortabel 
gebruik van de tram mogelijk te maken voor al onze reizigers. In oktober zal de provincie samen met het 
consumenten adviesorgaan ROCOV Utrecht metingen uitvoeren van de afstand tussen de verschillende perrons 
langs het traject en de nieuwe trams. Dit in aanvulling op eerdere metingen die door de aannemer 
traminfrastructuur zijn uitgevoerd. Hierdoor ontstaat een gezamenlijk beeld van de feitelijke toegankelijkheid. 
Vervolgens wordt een praktijkproef uitgevoerd, waarbij met gebruikers van verschillende hulpmiddelen 
(rolstoelen, rollator, kinderwagen) de toegankelijkheid van perrons en tram zal worden beproefd. Over de 
uitkomsten van deze proeven wordt u geïnformeerd. 
 
Incident met koppeling van een CAF-tramstel op de SUNIJ lijn 
Op donderdag 1 augustus 2019 zijn twee gekoppelde CAF 33m-trams los van elkaar geraakt ter hoogte van de 
brug over het Amsterdam-Rijnkanaal. Vervolgens hebben de twee losgekoppelde trams tijdens de remming 
elkaar geraakt, waardoor (beperkte) materiële schade is ontstaan. Zodra het onderzoek en rapportage is 
afgerond, zullen conclusies getrokken worden en maatregelen genomen worden om herhaling te voorkomen. In 
de volgende kwartaalrapportage zullen we u hierover informeren. 
 
Nieuwe tramremise in gebruik genomen 
De nieuwe tramremise is nodig voor het opstellen en onderhouden van de trams voor de Uithoflijn en de SUNIJ-
lijn. Half juli zijn de sporen omgelegd en medio augustus is de werkplaats in gebruik genomen.  
 
Ambulanceroute naar de Spoedeisende Hulp van het UMC Utrecht 
Met UMC Utrecht hebben we overeenstemming over maatregelen op korte en lange termijn om het risico op 
eventuele onnodige vertraging van ambulances die van de snelweg komen op weg naar de Spoedeisende Hulp 
te beperken: 

• Korte termijn – Ambulances kunnen gebruik maken van twee aanrijdroutes naar de SEH, namelijk de 
Lundlaan en de tram/busbaan (Heidelberglaan). In de Lundlaan zal de gemeente een drempel aanpassen, 
zodat deze beter geschikt is voor het gebruik door ambulances. Bij de tram/busbaan krijgt de ambulance 
voorrang van de verkeersregelinstallatie ter hoogte van de invoegende busbaan naast WKZ, zodat deze niet 
snel achter een tram komt te rijden. Bovendien stoppen de trams tijdens het proefbedrijf heel kort bij de halte 
WKZ-Máxima. 

• Lange termijn – Er wordt een aansluiting gemaakt tussen de busbaan naast de afrit Universiteitsweg en de 
ventweg langs het WKZ. Met een aantal flankerende maatregelen wordt deze route geschikt gemaakt voor 
ambulances vanaf de A28, zodat deze geen gebruik meer hoeven te maken van de trambaan. De kosten 
voor deze maatregel (maximaal 4 ton) worden gedeeld tussen UMC Utrecht en project Uithoflijn. 

 
Organisatiegereedheid 
Het grootste gedeelte van de verbetermaatregelen voor systeemintegratie en organisatiegereedheid naar 
aanleiding van de Audit 2017 door Horvat en Deloitte is inmiddels afgerond.  
Daarnaast heeft ILT op verzoek van RUD in juni 2019 een aanvullend onderzoek uitgevoerd bij de beheerder en 
vervoerder om te bepalen of betrokken partijen er daadwerkelijk klaar voor zijn om in exploitatie te gaan. Van dit 
onderzoek heeft ILT een verslag gemaakt dat is aangeboden aan RUD en de provincie als vervoerautoriteit. De 
vervoerautoriteit trekt, op basis van de uitkomsten van het onderzoek en de opvolging van de bevindingen door 
beheerder en vervoerder, de conclusie dat organisatie en de veiligheidsbeheersystemen voldoende op orde zijn 
om de exploitatie van de Uithoflijn te kunnen starten. De opvolging van de bevindingen worden nog gedeeld met 
de RUD en ook besproken met ILT. De uitkomsten daarvan worden voorgelegd aan de Stuurgroep.  
 
 
 



 

  

 

 
Planning en vervolg 
Tijdens een gezamenlijke informatiebijeenkomst over de Uithoflijn van staten- en raadsleden zullen we u nadere 
toelichting geven op de kwartaalrapportage en de nieuwe stuurplanning, die uitgaat van een start exploitatie op 
16 december 2019. In overleg met de griffies kijken we of een combinatie van een tramrit en aansluitend 
informatiebijeenkomst mogelijk is in oktober. Tijdens de tramrit kunnen we dan nader toelichting geven op de 
verschillende technische aspecten die we in deze brief benoemd hebben en zullen we aandacht besteden aan de 
inrichting van de verschillende kruispunten van de trambaan. 

 
 
Concreet voorliggende vraag aan statencommissie / Provinciale Staten  
Kennis te nemen van deze brief. 
 
 
Gedeputeerde Staten van Utrecht, 
 
 
De voorzitter,  
 
De secretaris,  
 


